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Toerisme en recreatie 
groeit in onze regio. 
Er zijn al prachtige ini-

tiatieven ontstaan volgens 
ondernemer Jenz Verbogt, 
maar er is nog veel meer mo-
gelijk. “Als we maar dicht bij 
onze lokale identiteit blijven: 
maritiem Delfzijl, landelijk 
Loppersum en cultuurhisto-
risch Appingedam. En dan 
de kansen met elkaar ver-
binden. Wat mij de afgelo-
pen 4 jaar als ondernemer 
vooral is opgevallen, is dat 
wanneer nieuwe initiatieven 
worden ontwikkeld, waarin 
‘het lokale dna’ zichtbaar en 
voelbaar is, deze makkelijker 
draagvlak ofwel de gunfac-
tor krijgen. Vooral vanuit de 
eigen regio.”

Hij vindt dat de Eemsdel-
ta-regio zich krachtig moet 
positioneren. Als voorbeeld 
geeft hij watersportprovin-
cie Friesland. “Watersport 
en recreatie zit in hun dna. 
Hier plukken ze, economisch 
gezien, dan ook al jaren vele 
vruchten van. Dit zou ook 
voor onze regio in de vorm 
van toerisme en cultuur een 
banenmotor kunnen zijn. 

Dan moeten we dat met el-
kaar verbinden en daar ook 
vol voor gaan. De kapstok 
van maritiem Delfzijl, lan-
delijk Loppersum en cul-
tuurhistorisch Appingedam 
is een prima uitgangspunt. 
Dit kan de drijvende motor 
voor onze economie worden. 
En dat is belangrijk voor de 
werkgelegenheid.”

Wij zijn trots op onze identi-
teit. In Appingedam valt mij 
daarbij op, dat iedere toerist 
of toevallige passant onze 
‘cultuurhistorische waarde’ 
enorm weet te waarderen. 
De hangende keukens, de Ni-
colaikerk en vele ander histo-
rische trekpleisters zijn spre-
kende voorbeelden. 
Het MuzeeAquarium in Delf-
zijl is een mooi voorbeeld: 
“Het ademt de sfeer van de 
maritieme sector uit en past 
dus perfect bij het dna van 
Delfzijl. Maar ook de ontwik-
kelingen bij Hotel Spoorzicht 
& Spa in Loppersum is zo’n 
voorbeeld. Landelijk Lopper-
sum kun je ook lezen als ‘rust 
en ruimte’. En hoe vervelend 
onze coronapandemie ook is, 
het zet mensen toch aan tot 

nadenken. Hoe fijn is het, om 
vanuit de hectiek terug te ke-
ren naar een regio met ‘rust 
en ruimte’. Dit biedt gewoon 
kansen!”

“Daarnaast zou het verstan-
dig zijn, steeds te blijven 
kijken voor wie we het alle-
maal doen. Wie is onze toe-
komstige inwoner, klant en/
of gast? Retail en detailhan-
del zitten nogal op een keer-

punt. Niets lijkt hierin meer 
op 15 jaar geleden. Dit besef 
is met name van groot be-
lang wanneer we onze loka-
le economie echt een boost 
willen geven. Hierbij moeten 
we ook niet steeds het wiel 
opnieuw willen uitvinden. Er 
zijn prachtige voorbeelden, 
zoals Deventer, Ootmarsum 
en Giethoorn die met dezelf-
de problematiek te maken 
hebben, maar het lef hebben 

gehad om het roer 180 gra-
den om te gooien. Hier denkt 
men onder andere ook na 
over ‘de kunstenaar en pot-
tenbakker’ en hoe deze even-
goed een prominente plek 
krijgen in het straatbeeld. Be-
trek hierbij ook verschillende 
kennisbronnen: van econoom 
tot de culturele sector. Want 
wanneer je echt keuzes durft 
te maken, zullen belangen 
ook zwaarder gaan wegen.”

Eemsdelta profileren 
door dicht bij lokale 
identiteit te blijven

 ‘Toerisme kan banenmotor worden’

Vanuit de lokale VVD 
kwam al vroeg het ge-
luid om eerst te bou-

wen en dan pas te slopen. 
Hierdoor behoud je veel in-
woners en remt de krimp 
af”, volgens Arie Heuvelman  
VVD-fractievoorzitter. 
Arie Heuvelman vindt het 
aanpakken van de bevol-
kingsdaling van levensbelang 
voor de nieuwe gemeente 
Eemsdelta. Het staat dan ook 
torenhoog op het lijstje van 
de VVD.

‘’Als de afname van het in-
wonertal wordt stopgezet en 
verandert in een lichte groei, 
gaat de nieuwe gemeente 
weer bruisen: scholen hoe-
ven dan niet noodgedwon-
gen te sluiten, verenigingen 

hebben een toekomst en de 
centra zullen weer levendi-
ger worden. Er liggen dus 
veel kansen in de nieuwe ge-
meente Eemsdelta en wij wil-
len die dolgraag benutten’’, 
zegt Heuvelman. 

“Eerst bouwen en dan pas slo-
pen. Dat is de manier om de 
bevolkingsdaling in een deel 
van onze nieuwe gemeente 
een halt toe te roepen. Te 
lang is in Appingedam, Delf-
zijl en Loppersum eerst ge-
sloopt en daarna pas weer 
gebouwd. Gelukkig hebben 
de gemeenten dit eindelijk 
begrepen. Je ziet inwoners, 
die aanvankelijk weggelopen 
zijn naar elders, langzaam 
weer terugkomen,” merkt 
Arie Heuvelman op.

‘Eerst bouwen, 
dan slopen’

‘Eemsdelta gaat bruisen’
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‘Vaart maken met binden jongeren’

De nieuwe gemeente 
Eemsdelta moet aan-
trekkelijker gemaakt 

worden voor jongeren om 
hier terug te keren, nadat ze 
zijn gaan studeren in de stad 
Groningen. Nu blijven ze te 
vaak na de studie in Gro-
ningen hangen. Het jonge, 
19-jarige kandidaat-raadslid, 
Rutger Smit stelt een twee-
ledige oplossing voor: ‘’Er 
moeten genoeg voorzienin-
gen voor jongeren zijn én 
voldoende banen voor jonge 
starters.”

“Als deze mix goed wordt 
toegepast ben ik ervan over-
tuigd dat veel jongeren in 
dit prachtige gebied zullen 
blijven, dan wel terugkeren”, 
aldus Rutger. Wel vindt de lo-
kale VVD dat er niet te lang 
gewacht moet worden. “We 
moeten vaart maken met het 
binden van jongeren. Dat is 
cruciaal voor een leefbare 
gemeente.”

“Van belang is dat de nieuwe 
gemeente goed naar de jon-

geren luistert, om erachter 
te komen wat zij missen in 
hun omgeving. Jongeren zijn 
een belangrijke doelgroep, 
dus het is waardevol om de 
stem van deze doelgroep te 
horen. Een structurele oplos-
sing voor het probleem van 
wegtrekkende jongeren zou 
het oprichten van een Jonge-
renadviesraad kunnen zijn. 
Deze adviesraad adviseert 
over de precieze invulling 
van voorzieningen, die voor 
jongeren zijn bedoeld. Hier-
door sluiten voorzieningen 
beter aan op de behoeften 
van jongeren”, stelt Rutger.

Rutger Smit is reeds jarenlang 
actief bij de Jongerenadvies-
raad van de provincie Gronin-
gen. “De samenwerking tus-
sen de Jongerenadviesraad 
met de Gedeputeerden en 
de Statenleden is prettig. Wij 
vullen de blinde vlek in, als 
er wordt gepraat over beleid 
dat jongeren aangaat. Wij ge-
ven de provinciebestuurders 
het jongerenperspectief mee. 
Daar zijn ze dankbaar voor, 

Met goede voorzieningen en genoeg banen blijven jongeren

want dankzij onze inbreng is 
het beleid beter afgestemd 

op jongeren. Ik verwacht dat 
we dit in de gemeente Eems-

delta ook kunnen bereiken”, 
aldus Rutger.

“De veelheid en ver-
scheidenheid aan 
dorpen is de kracht 

van de nieuwe gemeente 
Eemsdelta.” Dat vindt VVD 
kandidaat-raadslid Bert-Jan 
Huizing. De nieuwe gemeen-
te Eemsdelta heeft maar 
liefst 35 dorpen. Allemaal 
met hun eigen wensen en 
ideeën. Huizing: “Dorps- en 
wijkbewoners zijn enorm be-
trokken met hun directe leef-
omgeving. Gebruik de idee-
en van de inwoners om de 
dorpen nog leefbaarder en 
aantrekkelijker te maken.”

Volgens de VVD liggen hier 
volop kansen voor de nieuwe 
gemeente Eemsdelta. “In de 
dorpen barst het van de ini-
tiatieven,” weet Huizing uit 
ervaring. Daar ligt volgens 
hem dan ook de kracht van 
de nieuwe gemeente. Hui-
zing: “In de dorpen zit veel 
organisatietalent. Het is als 
gemeentebestuur van be-
lang direct contact te hou-
den met de dorpen en ervoor 
te zorgen dat het contact 

laagdrempelig is. Dit kan 
door middel van  een jaar-
lijkse dorpenronde van het 
college en  ook via een dor-
pen- of gebiedscoördinator.” 
Naast het ondersteunen van 
de inwoners, vraagt dit ook 
om een doordachte visie op 
de toekomst van de dorpen. 
Dit om de dorpen krachtig en 
levendig te houden. 

In lang niet alle dorpen is een 
bevokingsdaling aan de orde, 
maar wat er wel aan de hand 
is, is een andere samenstel-
ling van de bevolking. Ou-
deren blijven steeds langer 
thuis wonen, terwijl jonge-
ren vaak de neiging hebben 
om hun heil elders te zoeken. 
Aan de andere kant zie je de 
laatste jaren door een over-
spannen woningmarkt in de 
stad Groningen en recent de 
ontwikkeling van het steeds 
meer thuiswerken, dat er een 
trek komt naar het platte-
land. In veel dorpen in Eems-
delta zie je momenteel dat 
weinig tot geen huizen te 
koop zijn. Bert-Jan Huizing: 

“Dit alles biedt enorme kan-
sen voor de dorpen. Als er 
jonge gezinnen weer in een 
dorp komen wonen, geeft 
dit ook een boost voor de 
school, het verenigingsleven 
en daarmee de levendigheid 
in een dorp.”

Voor wat betreft de dorpen 
moeten er ruimere moge-
lijkheden komen om nieu-
we huizen te bouwen. Niet 
enkel een nieuwbouwwijkje 
aan de rand van het dorp, 
maar ook op open plekken 
in de dorpscentra zelf. Ook 
is het zaak het aanbod aan 
te passen aan de vraag. Dus 
meer levensloopbestendige 
woningen en daarnaast be-
taalbare starterswoningen. 
Tevens zouden er mogelijk-
heden moeten komen, om 
zogenaamde rotte kiezen in 
de dorpen op te kopen en de 
vrijgekomen aan te bieden 
voor nieuwbouw.    
Kortom, de gemeente Eems-
delta moet een gemeente 
zijn, die dicht bij de inwoners 
staat.

Verscheidenheid aan dorpen 
biedt Eemsdelta kansen

‘Bouwen in dorpscentra’

‘Gebruik ideeën van inwoners’

Jonge ondernemers 
vol goede ideeën

“Startende ondernemers zitten vaak vol goede 
ideeën om de regio nieuwe impulsen te geven, 
maar beschikken veelal niet over de middelen om 

te investeren. Als ik op de fiets zit denk ik regelmatig: ‘hier 
zou zo’n soort tentoonstelling goed op zijn plaats zijn’, 
of ‘deze locatie heeft alles te bieden voor een geslaagd 
food truck festival’.” De 24-jarige Laura Wilke de Souza 
ziet de oplossing in een match met gevestigde onderne-
mers. “Alle ingrediënten zijn al aanwezig. Wij hoeven al-
leen maar de juiste verbindingen te leggen.”

Als starter kun je, volgens Laura, het gevoel krijgen dat je 
met 2-0 achterstaat. “Ten eerste heb je niet altijd de finan-
ciën en ten tweede heb je nog geen draagvlak, omdat ‘men 
je niet kent’. Zulke valkuilen moet je kunnen omzetten in 
kansen.  De samenwerking met de gevestigde orde levert 
een vergroot draagvlak op.” Het advies van Laura Wilke 
de Souza: “Maak een plan. Wat ga je hiermee verdienen? 
Leg dat plan neer bij een ondernemer, die iets heeft wat jij 
nodig hebt en bespreek de voorwaarden”

‘Match met gevestigde 

ondernemers’

Laura kan meerdere locaties in de nieuwe gemeente noe-
men, waar ze geweldige kansen ziet om iets te starten. 
“Al fietsend borrelen heel veel goede ideeën op. Dan denk 
ik: hier zou de lokale geschiedenis echt tot leven kunnen 
komen. Of: wat is het hier mooi, hebben ze dit wel eens 
uitgeprobeerd? Het strand biedt bijvoorbeeld veel moge-
lijkheden voor festivals.”

De drie gemeenten die samengaan zijn volgens Laura zo 
verschillend, dat zij elkaar perfect aanvullen. “Het is be-
langrijk om je te realiseren dat Appingedam, Delfzijl en 
Loppersum geen concurrenten zijn. Ze versterken elkaar 
juist.”
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VVD-kandidatenlijst:
Vernieuwing met

jongeren en behoud 
van ervaring

Eduard Mulder is er 
trots op om voor de 
verkiezingen op 18 

november de VVD-kan-
didatenlijst als lijsttrek-
ker te mogen aanvoeren. 
“Het is een mooie lijst met 
26 betrokken personen, 
waarmee we ons gaan in-
zetten voor de nieuwe ge-
meente Eemsdelta. Het is 
een mix van vernieuwing 
met jongeren en behoud 
van ervaring in de loka-
le politiek.” De VVD in 
Appingedam, Delfzijl en 
Loppersum werkt al sinds 
2014 samen als VVD Eems-
delta. “We waren toen al 
voorbereid op de nieuwe 
gemeente,” zegt Mulder. 
“Onze huidige fracties en 
kandidaten voor de ko-
mende verkiezingen zijn 
breed vertegenwoordigd 
in de nieuwe gemeente. 
We vertalen onze lande-
lijke verbinding naar een 
lokaal betrokken VVD met 
al onze 26 kandidaten.”

Trotse 
lijsttrekker

1. Eduard Mulder 
( Delfzijl )

2. Hans Ronde 
( Delfzijl )

3. Bert Jan Huizing 
( Zeerijp )

4. Frans Ozinga  
( Stedum )

5. Rutger Smit 
( Delfzijl )

6. Jenz Verbogt 
( Appingedam)

7. Laura Wilke de Souza 
( Delfzijl )

8. Chris Ronde 
( Delfzijl )

9. Tineke Naafs 
( Wagenborgen )

10. Eise Luitjens 
( Loppersum )

11. Roy Boxmeer 
( Delfzijl )

12. Hans Meijer 
( Appingedam )

13. Johan Veenstra 
( Godlinze )

14. Willemien Snijder 
( Wagenborgen )

15. Bas Huizing 
( Zeerijp )

16. Hans Paul Heuvelman 
( Delfzijl )

17. Ben Keizer 
( Woldendorp )

18. Arjan Boersma 
( Delfzijl )

19. Meindert Mossel 
( Delfzijl )

20. Harold Suk 
( Huizinge )

21. Leonie van den Hoek 
( Delfzijl )

22. Jur Huizinga 
( Eenum )

23. Pieter Vermeij 
( Delfzijl )

24. Ritchy Boxmeer 
( Delfzijl )

25. Jan Westerhof 
( Woldendorp )

26. Arie Heuvelman 
( Delfzijl )

VVD Eemsdelta kandidatenlijst Gemeenteraadverkiezingen Gemeente Eemsdelta 18 november 2020

“We zijn benieuwd 
wat er beter 
kan in onze 

nieuwe gemeente Eemsdel-
ta. Daarom staan we open 
voor ideeën van inwoners 
en ondernemers. Heb je een 
goed idee, neem contact met 
mij op.” Lijsttrekker Eduard 
Mulder van de VVD Eemsdel-
ta stelt zich open op. Hij wil 
kansen in de regio benutten 
door onder andere mensen, 
verenigingen en organisaties 
met elkaar te verbinden. En 
dat kan alleen met hulp van 
de bewoners zelf.

Eduard Mulder: “Wij willen 
de ruimte geven aan ideeën 
van inwoners en onderne-
mers om de kansen te pak-
ken in de nieuwe gemeente. 
We vinden dat jouw wijk of 
dorp aantrekkelijk moet zijn, 
en dat de Eemsdelta voor-
zieningen heeft die daarbij 
aansluiten. Dat betekent on-
der andere dat er voldoende 

werkgelegenheid moet zijn, 
er een gebalanceerd wonin-
gaanbod is en dat de jonge-
ren zich kunnen ontwikke-
len. Voorzieningen voor de 
zorg van onze bewoners en 
de duurzame ontwikkelin-
gen in industrie en energie 
zijn ook grote thema’s, waar 
we op zullen inzetten.”

Lijsttrekker Eduard Mulder 
vindt het van belang dat 
inwoners van de regio de 
kansen, die er zijn, pakken 
en dat jongeren zien wat er 
allemaal te doen is in onze 
mooie regio. Mulder: “Er zijn 
volop kansen. Wij zijn een 
partij die daarvan uit gaat. 
Natuurlijk zijn er ook uitda-
gingen. Daar hebben we ook 
oog voor. Maar bij mij is het 
glas wel half vol. Er worden 
nieuwe fabrieken gebouwd, 
er zijn volop woningbouw-
plannen, plattelandsontwik-
keling krijgt veel aandacht, 
centrumontwikkelingen en 

toerisme zijn in volle gang, 
er is een nieuw scholenpro-
gramma en de vernieuwing 
van het jeugdbeleid krijgt 
vorm. De zorg is daarentegen 
een aandachtspunt. We ont-
wikkelen nieuwe plannen, 
maar de zorgvraag neemt 
harder toe dan het aanbod. 
Dat vergt goede aandacht 
en voldoende middelen om 
dit te realiseren. De veran-
dering van de verzorgings-
staat geeft kansen en uit-
dagingen, die wij met beide 
handen aanpakken, om voor 
onze bewoners een leefbare 
omgeving te creëren.”
De grootste kans zit volgens 
Eduard Mulder in nog meer 
samenwerken. “Samenwer-
ken met de gemeente, met 
elkaar en in het verenigings-
leven. Ik zet mij graag in 
voor het verbinden van alle 
genoemde kansen. Kansen 
voor de Eemsdelta en voor 
een leefbare omgeving voor 
alle inwoners.”

Lijsttrekker Eduard Mulder:
‘Kom met jouw ideeën’
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‘We kunnen nu ingrijpen’

Hans Ronde: ‘Verdubbeling van windmolens 
 moeten we voorkomen’

Als de huidige doelstel-
lingen voor zonne- 
en windenergie voor 

2050 doorgezet worden, 
kan dit een verdubbeling 
van het aantal windmolens 
in de gemeente Eemsdelta 
betekenen. “Dat is iets wat 
we als VVD niet willen,” zegt 
VVD-wethouder Hans Ron-
de. “De VVD wil voorkomen 
dat ons Groninger land eerst 
ondergronds en vervolgens 
bovengronds kapot wordt 
gemaakt. Daar waar we in 
de jaren 60 onwetend waren 
over de enorme gevolgen 
van de aardgaswinning en 
begin deze eeuw nog onwe-
tend waren over de nadelige 
effecten van een windpark, 
weten we nu beter.”

De groei van windenergie 
stuit volgens Hans Ronde op 
de grenzen van lokaal draag-
vlak: “De besluitvorming 
over de jaren 2030-2050 be-
gint nu. De VVD zal zich ten 
volle inzetten, om te voor-
komen dat het zwaartepunt 
van de energielevering voor 
heel Nederland weer bij de 
Groningers komt te liggen, 
zonder dat hier meer dan 
voldoende draagvlak voor 
is.”

In 2030 moet landelijk per 
jaar 35 terawattuur (TWh) 
worden opgewekt uit zonne- 
en windenergie. Voor 2050 
moet dit 70 Twh per jaar zijn. 
Een verdubbeling dus. Het 
voorstel van de stuurgroep 
Regionale Energie Strategie 
(RES) regio Groningen is dat 
de provincie een bod doet 

van 5,7 TWh voor 2030. Voor 
alle duidelijkheid: hiermee 
levert de regio ruim 19 pro-
cent van de landelijke doel-
stelling. Bovendien is dit on-
geveer 3,8x het verbruik van 
de bebouwde omgeving in 
de gehele regio Groningen.

Hans Ronde: “Als we kijken 
naar deze cijfers kan je je 
afvragen waarom de stuur-
groep zo’n hoog bod doet. 
Het antwoord is simpel, maar 
daarmee gelijk ook weer veel 
té simpel. Die 5,7 TWh is een 
optelsom van wat nu al aan 
zonne- en windenergie op-
gewekt wordt en van wat al 
in de planning zat.”
“Dan kan je denken: ‘Waar 
maken we ons druk over, 
zoveel verandert er dan 
toch niet voor de gemeente 
Eemsdelta?’ Maar, pas op! 
Het doel voor 2050 voor heel 
Nederland is een verdubbe-
ling van het doel voor 2030. 
Als dit wordt doorgetrokken 
naar de RES-regio’s dan zou 
dat zo maar kunnen beteke-
nen dat het aantal windmo-
lens in de gemeente Eemsdel-
ta verdubbeld moet worden. 
Dat is iets wat we niet willen. 
En dat kunnen en moeten we 
nu dus goed regelen.”

Voordat we de RES in de re-
gio Groningen voor 2030 
vaststellen vindt de VVD het 
noodzakelijk dat er eerst een 
strategie dan wel toekomst-
visie moet worden vastge-
steld richting 2050, waar de 
RES 1.0 onderdeel van uit-
maakt.

• Waarom wil de stuurgroep dat we substantieel veel meer duurzame stroom gaan 
opwekken dan nodig is voor het eigen gebruik van de bebouwde omgeving in deze 
regio. 

• Welke ruimtelijke ordeningsprincipes zijn gekozen, zodat de impact op de leefomge-
ving van de bewoners en op het Groninger landschap zo minimaal mogelijk is met be-
trekking tot zonneparken, windturbines en bijbehorende bovengrondse netwerken.

• Hoe gaan we met de beperkte, beschikbare ruimte om, zodat er voldoende draagvlak 
bij de Groningers gecreëerd wordt, gezien de impact op hun leefomgeving bij ver-
duurzaming van ons energiesysteem tot aan 2050.

• Welke visie ligt er om te besparen op het stroomverbruik in de regio Groningen tot 
aan 2050. Dit met het doel te voorkomen dat op land zonneparken en windturbines 
oneindig bijgebouwd moeten worden, om de stijging van het stroomgebruik te kun-
nen blijven dekken.

• Kan inzichtelijk gemaakt worden welk deel van het bod in 2030 gerealiseerd kan 
worden met opwekking van energie door zonnepanelen op daken, met als doel land-
bouw- en veeteeltgronden maximaal te behouden voor voedsel- en grondstofproduc-
tie.

De VVD wil duidelijke antwoorden om ons mooie Groninger landschap in stand te hou-
den

De VVD wil antwoord op een aantal essentiële vragen:

Herindelings-

verkiezingen 

18 november 

2020


